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6.7 Proposició del Grup Municipal del PP perquè se sol·liciti a la UNESCO que 

les Festes de la Llum siguin declarades Patrimoni C ultural Immaterial. 
 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal del PP, de 16 de març de 2014, 
que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que les Festes de la Llum de la nostra ciutat considerem que aglutinen el 
requisits per a la seva consideració de Patrimoni Cultural Immaterial: Tradicional i 
contemporani, Integrador, Representatiu, i basat en la comunitat. 
 
Atès que es una expressió cultural en si, amb coneixement i tècniques que es 
transmeten de generació en generació; el valor social i econòmic d’aquesta  
transmissió de coneixements  permet un important factor del manteniment de la 
diversitat cultural enfront a la creixent globalització. La comprensió del patrimoni 
cultural immaterial de diferents comunitats contribueix  al diàleg entre cultures. 
 
PROPOSEM: 
 
Que la ciutat de Manresa presenti la seva candidatura per a l’any 2015 a                        
l’ Organització de les Nacions Unides per a l’ Educació, la Ciència i la Cultura de les 
‘Festes de la Llum’ per a la seva declaració de Patrimoni Cultural Immaterial.” 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP , manifesta que 
amb la proposició es vol impulsar que les Festes de la Llum siguin declarades 
Patrimoni Cultural Immaterial de la Humanitat ja que tenen els elements integradors de 
la festa, tradició, contemporaneïtat, són representatives del nostre territori, de la 
cultura i estan basades pròpiament en la comunitat. 
Diu que són els principals elements per poder presentar la candidatura i ser 
declarades Patrimoni Cultural Immaterial.  
 
Manifesta que fonamentalment com a expressió cultural, els coneixements que es 
transmeten de generació en generació, construïdes amb el boca a boca i amb les 
tradicions culturals, permeten que sigui un factor important dintre de la diversitat 
cultural que tenim a la ciutat. 
 
Creuen i veuen necessari posar l’accent amb la perspectiva de futur que representa el 
fet de poder ser declarades Patrimoni Cultural Immaterial pels efectes i la promoció 
indirecta que representaria per a la ciutat arreu del món i per donar efecte al Projecte 
Manresa 2022. 
Acaba la intervenció dient que si entre tots se sumen esforços en la mateixa línia, 
s’aconseguirà que la ciutat de Manresa tingui els vincles suficients per potenciar-la a 
nivell turístic durant el mes de febrer per la declaració de Patrimoni Cultural Immaterial 
i pel projecte Manresa 2022, que no té res a veure amb la proposta, però que forma 
part de la idea del que volen per a la ciutat. 
 
Demana el vot favorable a la proposició. 
 
 
El senyor Adam Majó, president del Grup Municipal d e la CUP, manifesta que hi 
ha una cosa més manresana que les Festes de la Llum, que és la contenció o la 
vergonya i la por al ridícul. 



 
Estan convençuts que les Festes de la Llum, ni pels fets ni per la forma, poden ser 
candidates a ser Patrimoni Immaterial de la Humanitat, ni per la litúrgia, ni pels actes 
que es fan avui en dia, amb la cercavila, la missa, ni pel fons, una llegenda cristiana i 
religiosa, no tenen el pes suficient ni tant sols per plantejar la possibilitat de ser 
considerades Patrimoni Immaterial de la Humanitat. 
 
Diu que no cal anar pel món fent el ridícul demanant el reconeixement d’una cosa que  
no s’ho val. 
 
Diu que la Festa de la Llum ens l’estimem els manresans i aquell dia qui més qui 
menys fa alguna cosa de profit, però no s’ha de demanar una cosa que no té base per 
ser demanada. 
 
Acaba dient que votaran en contra de la proposició. 
 
  
La senyora Mireia Estefanell, del Grup Municipal d’ ERC, inicia la intervenció dient 
que el seu Grup s’abstindrà en la votació. 
 
Diu que els hagués agradat votar a favor, ja que això voldria dir que els manresans 
s’estimen la Festa de la Llum i que l’han mantinguda dins una tradició “in sécula 
seculórum”, però no ha estat així. 
Creu que la festa de la Llum no té el cos ni la tradició en el seu programa per 
demanar-ho. Diu que el programa festiu durant els darrers anys s’ha modificat i els 
elements que la vesteixen no són exclusius de la festa i no hi ha suficient tradició per 
demanar el reconeixement. 
 
Manifesta que els manresans esperen l’arribada del pont de la festa de la Llum, per 
aprofitar les últimes rebaixes al Corte Inglés o per fer l’escapada a la neu. 
 
Recorda que a Catalunya només estan reconegudes com a Patrimoni Cultural 
Immaterial de la Humanitat  els Castells i la Patum, com obra mestra. 
Creu que la Festa de la Llum, tot i que és la nostra festivitat i ens l’estimem, no creu 
que pugui tenir el mateix nivell.    
 
 
La senyora Ma. Jesús Pérez, del Grup Municipal del PSC, diu que està orgullosa de 
viure a Manresa per moltes coses, però una d’elles és per les Festes de la Llum.  
 
Està en desacord pel que s’ha dit, i creu que les Festes de la Llum, són les festes de 
Manresa per excel·lència, on molta gent coneix Manresa precisament per aquesta 
celebració.   
 
Diu que encara tenim recent l’èxit de l’última celebració i recorda que amb el misteri o 
miracle de la llum l’any 1345, arriba la solució als conflictes i plets dels manresans per 
la construcció de la Sèquia, cosa que encara gaudim dels beneficis d’una obra única 
d’enginyeria medieval. 
 
Explica que les Festes de la Llum basades en un fet immaterial com és el misteri o el 
miracle, són el reflex d’uns valors molts importants: l’esforç, la superació, la valentia, la 
continuïtat i la persistència juntament amb la importància del col·lectiu sobre 
l’individual, i sobretot, són un exemple de les actituds intransigents. 
Afavoreixen l’autoestima i l’orgull de ser manresà, així com la cohesió social i la 
participació ciutadana, ja que són a la vegada populars i festives, però també 



religioses, profanes, tradicionals i modernes, i gràcies als diferents administradors es 
renoven cada any sense allunyar-se de l’eix principal, el misteri o el miracle de la Llum. 
 
La màgia i el misteri de la llum i de l’aigua estan sempre presents, sent un dels signes 
d’identitat de Manresa que sovint està anomenada injustament com a ciutat gris.  
 
Creu que sobren motius perquè les Festes de la Llum siguin declarades Patrimoni 
Cultural Immaterial per la UNESCO, i diu que votaran favorablement a la proposició. 
 
 
El senyor Joan Calmet, regidor delegat de Cultura, del Grup Municipal de CiU, 
manifesta que s’han fet algunes consideracions que poden ser subjectives i si es fa un 
repàs de la llista dels elements que a l’estat espanyol han estat declarats Patrimoni 
Cultural de la Humanitat es pot pensar quins són més o menys ridículs. 
 
Diu que parlar de la Festa de la Llum com un dia en què els manresans aprofiten per 
anar a comprar al Corte Inglés, es simplifica d’una manera una mica bèstia. 
 
Explica que actualment la Festa de la Llum té dues consideracions del tipus 
patrimonial i una tercera que està en marxa, ja que es va incloure dins el catàleg i 
inventari del Patrimoni Immaterial de Manresa, aprovat per la unanimitat pel Ple 
municipal. 
Va ser triada en una votació popular a nivell de país l’any 2009 com un dels 10 tresors 
del Patrimoni Cultural Immaterial de Catalunya – Andorra, i es va escollir juntament  
entre les Havaneres de Calella de Palafrugell, els Balls dels Diables, la Festa Major de 
Vilafranca, etc...i en aquests moments, i a iniciativa d’aquest Ple, està en tràmit la seva 
inclusió en el catàleg del Patrimoni Festiu de Catalunya. 
 
Per poder incloure la Festa de la Llum a la llista del Patrimoni de la Humanitat per part 
de la UNESCO explica que hi ha tot un procediment, alguns elements dels quals són 
els criteris d’inclusió i la Llum els compleix perfectament, com és el fet de donar a 
conèixer el patrimoni cultural i immaterial de la ciutat que l’acull, que la ciutat hagi 
exercit al llarg del temps unes mesures de salvaguarda que han protegit aquest 
element, i això es produeix, la Llum és una festa viva, activa i participativa, una festa 
que té una àmplia participació de la comunitat. 
 
Referent al que s’ha dit sobre si es faria el ridícul o no, diu que a l’estat espanyol i 
davant la UNESCO aquesta consideració la tenen: la Dieta Mediterrània, la Falconeria, 
la Festa de la Mare de Déu de la Salut d’Algemesí, els Castells, el Cant de la Sibil·la 
de Mallorca, el Flamenc, el Silbo Gomero, els Tribunals de regants del Mediterrani 
espanyol, el Misteri d’Elx, la Patum de Berga. Creu que la Festa de la Llum no hi 
desentona en absolut. 
 
Acaba dient que el GMCiU votarà favorablement a la proposició. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, vol agrair el 
suport de l’equip de govern i del grup municipal del PSC. 
 
Manifesta que ells no han posat les argumentacions sobre la taula perquè es 
pensaven que parlaven amb regidors de la ciutat de Manresa que tenien coneixement 
del que signifiquen les festes i les tradicions de Manresa, i que s’estimen la ciutat. 
 



Se sent satisfet de fer el ridícul i defensarà les Festes de la Llum, al saló de Plens, 
anant de compres al Corte Inglés o fins i tot anant a esquiar aprofitant un pont de les 
festes de la Llum.  
Diu que Manresa es mereix un futur, no la visió grisa, estreta i excloent d’uns quants 
regidors de la ciutat.  
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet la proposició 6.7 a votació, i 
el Ple l’aprova per 19 vots afirmatius (10 GMCiU, 4  GMPSC, 3 GMPP i 2 GMPxC),  
2 vots negatius (2 GMCUP) i 3 abstencions (3 GMERC)  i, per tant, esdevé acord 
plenari amb el contingut que ha quedat reproduït. 
 


